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Velkomst og gennemgang af projektbeskrivelse 

Skovridder Poul Ravnsbæk indledte med at byde velkommen og takkede for den gode tone i debatten.  

Rapporten ”Projektbeskrivelse og overordnede retningslinjer for forvaltning af Naturnationalpark 

Stråsø” er i høring indtil 7. juli 2022. Projektbeskrivelsen er blevet tilrettet blandt andet på baggrund af 

bemærkninger fra projektgruppens medlemmer. 



 

Biolog Tina Pedersen gennemgik herefter ændringerne i projektbeskrivelsen, som kan ses i vedlagte 

PowerPoint oplæg.  

Nedenfor beskrives de væsentligste ændringer og projektgruppens bemærkninger hertil: 

Vedr. Hegn 

Der bliver opsat et lavt almindeligt 2-trådet kreaturhegn på ca. 2600 ha ud af naturnationalparkens 

samlede areal på 3600 ha (det statslige areal i Stråsøområdet er på ca. 5200 ha). Der blev spurgt om, 

hvad er erfaringen med krondyrs passage af hegn? Vil krondyrene løbe igennem? Ja de vil passere og 

kan bevæge sig frit som hidtil. I Borris er der erfaring for, at krondyr går ud og ind som der passer dem. 

Vil der blive sat døgnvagt på hegnet? Det er ikke fastlagt endnu. Der bliver opsat hegnsalarmer, så det 

sikres, at kvæg og heste ikke bryder igennem hegnet. 

Der skal opsættes 40 km hegn. Kunne man tænke sig en hegnet korridor igennem det hegnede 

område? Nej ikke umiddelbart. Der er i planen lagt vægt på, at det er sammenhængende arealer, der 

indgår i naturnationalparken.  

Idegrundlaget er, at det er et område, der er hegnet, så dyrene har mulighed for at bevæge sig. Derfor 

vil der ikke komme indre hegn. 

Hvad hvis dyrene slipper ud og laver skader på afgrøder? Poul Ravnsbæk er ikke nervøs for, at mange 

dyr vil slippe ud, da der er alarm på hegnet. Desuden er der er mange ha under hegn, så dyrene kan 

bevæge sig frit på et stort areal 

Generelle udmelding fra gruppen er at det er godt med totrådet hegn og ikke højt dyrehegn. 

 

Vedr. Dyr 

Græsningstrykket er uddybet i projektbeskrivelsen 

Der blev spurgt til hvorfor reproducerende heste? Fordi dyrene får en mere naturlig adfærd. Antal og 

flokstørrelse vil kunne regulere sig og den naturlige populationsdynamik kan udfolde sig. 

Naturstyrelsen vil holde øje med huld, så det sikres, at det alt foregår dyreværnsmæssigt forsvarligt.  

Vil der blive for mange hingste? Hvis der bliver for mange dyr, så tager vi en forholdsvis stor del ud for 

at optimere græsningen. Vi tager en forholdsvis stor del ud, for at græsningstrykket skal blive stabilt og 

ikke fluktuere for meget. Variation i græsningen er vigtig. 

Der vil blive afgræsset med stude, der er ikke-reproducerende. Dette er fordi kalve skal øremærkes 

inden for 24 timer efter fødslen, og at indfange kalve inden for 24 timer i naturnationalparken er 

praktisk taget umuligt. 

Vil dyrene være så store, at de kan forsvare sig mod ulv? Der er valgt stude og heste af et vist stangmål. 

Derfor mener vi, at det ikke er et problem, fordi ulve vil gå efter et bytte, der er mindre. 

Er der risiko for at dyrene bliver aggressive? Vi vil fjerne dyr, der af den ene eller anden grund er uvane. 

Friluftsrådet påpegede at et opmærksomhedspunkt er hunde. Der er ikke forskningsresultatet, der 

beskriver studes adfærd i forhold til publikum. I projektbeskrivelsen skal stå et eller andet om hunde og 

kvæg 



 

Der blev talt om at der er en anden og mere naturlig adfærd hos dyr der ikke håndteres jævnligt. 

 

Vedr. Asiatiske vildæsler 

Der er usikkert, om der er en ekstra græsningseffekt ved at afgræsse med æsler. Det er usikkert, om de 

vil trives i vores klima, da de ikke har fedt i pelsen. Derfor er det på nuværende tidspunkt opgivet at gå 

videre med afgræsning med vildæsler. 

 

Vedr. Faunalommer 

Faunalommerne er ændret udstrækning i forhold til det første forslag. 

 

Friluftsfaciliteter 

Friluftsfaciliteterne i naturnationalparken vil blive koncentreret omkring de 5 hovedindgange 

Hvorfor beholde den syd-vestlige indgang (Lystbæk Lejrplads)? Den beholdes, fordi der er investeret så 

meget i faciliteter der. 

Vil der komme toiletter ved indgangsportene? Ja det kommer der. 

Naturstyrelsen påpegede at der med indretning af indgangsporte er tænkt traditionelt.  Måske kunne 

man tænke mere kreativt i forhold til friluftslivsfaciliteter. 

Poul Ravnsbæk pointerede, at der i planen er lagt vægt på den stille naturoplevelse 

Er der tanker om et formidlingscenter? Det er uafklaret. Der er ikke konkrete planer, men der er en 

bygning på Filsøvej 6, der eventuelt kan anvendes til formidling. 

Vil der komme skoleklasser? Ja, der regner vi med. 

 

Stier 

Der har været dialog med MTB, orienteringsløbere, ryttere og kommunerne om det bedste forløb af 

stierne. 

Vandreruter –ingen bemærkninger. 

Mountainbike-ruter: MTB-erne har været meget imødekommende mht. ændring af ruten, så den ikke 

går gennem en faunalomme. Ruten er lagt uden for hegnet, men fra spændende sted til spændende 

sted, så cyklisterne bliver på den anlagte sti. 

En nabo ønsker stien væk fra skellet mod hans ejendom, fordi han mener, at MTB ruten kan genere 

naboerne. Poul Ravnsbæk gjorde rede for, at det altid er en afvejning mellem nabohensyn og hensyn til 

offentligheden. 

Da der afgræsses med heste i naturnationalparken, vil der ikke blive anlagt rideruter i den hegnede del 

af naturnationalparken. Der vil derimod komme spændende rideruter uden for NNP-afgrænsningen. 

Det vil være muligt at ride uden for hegn mellem naturnationalparkens nordlige og sydlige del. 



 

 

Monitering 

Afsnittet om monitering er væsentligt uddybet.  

Naturstyrelsen er interesseret i alle input om sårbare arter. 

Der blev foreslået oprettelse af ”Stråsøs venner”, som også kan indrapportere. 

Kunne det være en ide at afholde en Bioblitz? 

Naturstyrelsen er afhængig af input fra andre – der er ikke ressourcer til at NST overvåger alt. 

 

Yderligere bemærkninger 

Der bør være adgang til NNP for alle grupper, også handicappede. 

For nogle år siden, var der hedebrand og intet beredskab. Der skal være en beredskabsplan.  

 

Holstebro Kommune bemærkede: Godt med lavt hegn. Sikring af friluftslivet er ok. Dyrevelfærd er Ok. 

Bifolk bliver sendt ud af naturnationalparken. Kan NST hjælpe med andre arealer til bier? Ja, vi forsøger 

at finde nye arealer. 

Der efterlyses mere kreativ tænkning i forbindelse med friluftsliv i naturnationalparken. 

Vigtigt at gruppen fortsætter og at dialogen fortsætter. Projektgruppen fortsætter frem til indvielsen. 

Hvordan det bliver herefter er ikke besluttet endnu. Måske skal dialogen være i brugerrådet eller måske 

fortsætter projektgruppen. 

Friluftsrådet anbefaler at projektgruppen fortsætter. Naturstyrelsen:  brugerråd og projektgrupper skal 

samtænkes. Det skal besluttes på landsplan. 

 

Kommende møde i den lokale projektgruppe vil blive afholdt efter behov. 

 

Poul Ravnsbæk takkede for den aktive deltagelse i mødet og mindede om, at projektplanen er i høring 

og at der er høringsfrist den 7. juli 2022. 

 


